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Fokus grupa mladih na temu 
aero zagađenja u Boru 

Jovananjić



Jovananjić

Fokus grupa je održana sa mladima grada Bora, okupila je 8 mladih 
osoba različitih polova, godišta, obrazovanja i interesovanja 

Cilj ove fokus grupe jeste da se ispita kakvi su stavovi, mišljenja, ali i 
kakve ideje mladi imaju kada je problem prekomernog zagađenja 
vazduha u Boru u pitanju

CILJ



SVRHA FOKUS GRUPE MLADIH?

Da se ispita poznavanje

nacionalnih i lokalnih

dokumenata javne politike

Da se utvrde ocene učesnika u radu 

fokus grupe mladih o stepenu 

njihove informisanosti

Da se proceni informisanost o evropskim 

ekološkim standardima, strateškim i 

normativnim opredeljenjima na 

nacionalnom i lokalnom nivou

Da se sagleda kakvo je mišljenje mladih 

uopšteno o radu lokalne samouprave, 

dokumentima javnih politika, o 

organizacijama civilnog društva, kao i 

drugih ustanova grada Bora.

Jovananjić



FOKUS GRUPA MLADIH

Fokus grupa sadržala je 13 pitanja na koja su okupljeni 
omladinci trebali da daju svoje odgovore. 

Pitanja su obuhvatila različite segmente oblasti zaštite 
životne sredine i u skladu sa ciljnom grupom fokus 
grupe bila su postavljana u formi neformalne diskusije 
kako bi se od mladih dobilo više odgovora.

Učesnici fokus grupe shodno tome da su omladinci, 
nisu se ustručavali da iznesu svoje neznanje ili 
neinformisanost za određenu temu ili oblast, u skladu 
sa svojim neiskustvom su i davali odgovore što je dalo 
autentične i realne rezultate istraživanja. 

Jovananjić



FOKUS GRUPA MLADIH

Od 13 pitanja…
…na 8 pitanja…

…su mladi dali prilično interesantne 
odgovore.

Jovananjić



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete stanje životne sredine u Boru, a 
posebno kvalitet vazduha?” mladi su dali različite odgovore: 

“…da se u poslednjih nekoliko godina desilo pogoršanje 
u Boru kada je kvalitet vazduha u pitanju…”

“…do pre samo 4 godina zagađenje nije dopiralo do 
dela grada gde je peta mesna i naselje NGC, pa šta 
više nije moglo ni da se oseti, dok je u poslednjih 3 do 
4 godina situacija drugačija, te sada ni moje naselje 
nije isključeno kada se desi prekomerno zagađenje 
vazduha u Boru...”

“…zagađenje je toliko dramatično da značajno 
otežava disanje ukoliko se nalazite na udaru...”

“…kod mene u naselju je nepodnošljiva situacija 
iz razloga što živim u neselju koje je bliže 
topionici, situacija je toliko loša da moja porodica 
i ja jako često ne možemo da otvaramo prozore 
svog stana, zagađenje vazduha može biti toliko 
loše da izaziva i mučninu...”

“…živim u centru grada, odnosno najbliže 
topionici, ovde je zagađenje vazduha toliko 
loše da je to kroz godine pogoršalo stanje 
mojih roditelja koji boluju od astme...”

“…živim na selu, tačnije u Dubravu i tek poslednjih 
2-3 godina krenuo dim odnosno zagađenje da 
dopire čak do sela koje se nalazi na 14 kilometara 
od Bora, što nije bio slučaj pre toga...”

Jovananjić



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete stanje životne sredine u Boru, a 
posebno kvalitet vazduha?” mladi su dali različite odgovore: 

Jovananjić

Ovi komentari, mišljenja, konstatacije i iskustva učesnika fokus 
grupe nas dovode do zaključka da stanje životne sredine u Boru je 
na jako niskom nivou. Ne samo kada je kvalitet vazduha u pitanju, 

već i kada su vode u pitanju, zemljište, zagađenje otpadom, itd.



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li su vam poznati neka nacionalna ili lokalna 
dokumenta u kojima se utvrđuju aktivnosti na rešavanju ekoloških 
problema, posebno zagađenja vazduha?” mladi su dali odgovor: 

Jovananjić

Da apsolutno nisu upoznati sa nacionalnim ili lokalnim
dokumentima u kojima se utvrđuju aktivnosti na rešavanju 

ekoloških problema, posebno zagađenja vazduha. 



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Šta mislite o uticaju zagađenja životne sredine a 
posebno zagađenja vazduha na zdravlje? Da li se ovaj uticaj 
odnosi posebno na zdravlje mladih?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…na decu u razvoju ima daleko većeg uticaja 
zagađenje vazduha nego na odrasle ljude, iz 
razloga što su odrasli ljudi donekle i izgradili 
svoj imunitet a i organizam je na neki način i 
“navikao” na ovaj vid zagađenja...”

“…da zagađenje vazduha može da izazove disajne 
probleme kao što je astma kod dece u razvoju, dok sa 
druge strane to što im je mlađi organizam može značiti da 
im se ćelije brže oporavljaju što može značiti da je i manji 
uticaj na decu u razvoju i mlade nego na starije osobe...”

“…ne mora da značiti da zagađenje vazduha utiče 
samo na respirativne organe, jer razne hemijske 
supstance mogu uticati i na jetru, srce, kožu itd...”

“…možda su i najugroženiji u gradu radnici koji su 
direktno tamo u pogonu i provode svoje dane u 
epicentru zagađenja...”

“…moj otac dobio je trovanje tokom rada, koje je dovelo 
do toga da su morali radnici mesec dana da provedu na 
ispitivanju u Beogradu, što je nakon toga i uticalo na 
njegove dalje bolesti koje su se pojavljivanje...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Šta mislite o uticaju zagađenja životne sredine a 
posebno zagađenja vazduha na zdravlje? Da li se ovaj uticaj 
odnosi posebno na zdravlje mladih?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Učesnici fokus grupe su izneli zabrinutost kada je uticaj
zagađenja vazduha u pitanju te su naveli i velike posledice
koje se dešavaju. Sveukupno može se reći da misle da je 

uticaj na ljude u našem gradu a posebno uticaj na zdravlje
mladih veliki i izuzetno negativan.



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li koriste određene aplikacije ili sajtove za informisanje 
o podacima o kvalitetu vazduha?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…koristim sajtove kako bi proverila koliko je 
zagađen vazduh, tačnije koristim vebsajt 
agencije za zaštitu životne sredine...”

“…moj otac je naručio pre korone maske ne 
zbog toga što je korona nailazila već zbog 
toga što je koncentracija toksina u vazduhu 
bila na visokom nivou u tim danima, što je 
ukazala aplikacija za informisanje o 
podacima o kvalitetu vazduha...”“…koristim aplikaciju Air Visual 

svakodnevno kako bi se informisao o 
tome kakav je vazduh na našoj lokaciji...” “…koristim aplikaciju Air Care kako bi se 

informisala o tome kakav je vazduh na našoj 
lokaciji, dobila sam informaciju da ta 
aplikacija postoji kada sam prisustvovala 
seminaru koji je organizovan od strane 
Društva mladih istraživača...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li koriste određene aplikacije ili sajtove za informisanje 
o podacima o kvalitetu vazduha?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Mladi učesnici fokus grupe su svesni da postoje određeni
kanali komunikacije u vidu aplikacija i vebsajtova koji 

izveštavaju narod o tome kakav je vazduh koji udišu, i pored 
toga što znaju, neki od učesnika fokus grupe svakodnevno
koriste iste kako bi se informisali o pomenutom problemu.



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li su zadovoljni ukupnim informisanjem preko svih 
kanala o zaštiti vazduha i životne sredine i šta misle šta bi trebalo 
menjati?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…ljude moje generacije ne interesuje 
ovaj problem i samim tim ne koriste 
ovaj tip informisanja...”

“…promocija prethodno navedenih aplikacija na 
jako niskom nivou, ili ako postoji promocija opet 
nije prilagođena ciljnim grupama koje bi trebale 
da konzumiraju pomenute informacije...”

“…tužno je što se informacije i plasiraju no najviše 
tako što neko podeli informaciju na društvenim 
mrežama, no retko ko od tih ljudi koji dele te 
informacije ništa ne preduzimaju po tom pitanju. 
Protesti koji su bili organizovani nisu ništa uradili jer 
su bili mirni protesti na kojima se samo prošetalo 
sat vremena kroz glavnu ulicu grada Bora...”

“…smatram da bi trebalo više plasirati ovaj problem, tj. da 
se na eventualno zanimljiviji način plasiraju ove informacije 
kako bi moglo da se dopre do različitih ciljnih grupa. 
Smatram da video snimci, priče, na društvenim mrežama 
treba plasirati na neki zanimljiviji način sve ove informacije 
kako bi se doprelo do mladih...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li su zadovoljni ukupnim informisanjem preko svih 
kanala o zaštiti vazduha i životne sredine i šta misle šta bi trebalo 
menjati?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Mladi učesnici fokus grupe smatraju da mladi ne obraćaju
dovoljno pažnju na ovaj problem što dovodi do toga da 
nemaju dovoljno informacije o ovom problemu, ali i o 

uzrocima i posledicama istog. Pored toga smatraju da alati za 
informisanje ne ciljaju mlade, jer ti izvori nisu prilagođeni
mladima, da li je to vizualno, lokacijski ili tehnički, mladi

dolaze do zaključka da ove informacije nisu dovoljno dobro 
plasirane kako bi zgrabile pažnju mladih. 



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete učešće građana a posebno mladih u 
odlučivanju o rešavanju problema lošeg kvaliteta vazduha i životnoj 
sredini u Boru?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…verujem da mladi ne bi imali neki veliki 
uticaj na odlučivanje kada je ovaj problem u 
pitanju. Smatram da čak ni neko ko je par 
godina stariji od mene i moje generacije ne bi 
imao skoro nikakav uticaj na odlučivanje kada 
je ovaj problem u pitanju...”

“…verujem da mladi ne bi imali neki veliki 
uticaj na odlučivanje kada je ovaj problem u 
pitanju. Smatram da čak ni neko ko je par 
godina stariji od mene i moje generacije ne bi 
imao skoro nikakav uticaj na odlučivanje kada 
je ovaj problem u pitanju...”

“…mladi misle da ne mogu ništa 
konkretno uraditi i da nemaju neki svoj 
udeo u borbama protiv problema...”

“…mladi i ljudi generalno traže promenu na pogrešnom 
mestu i na pogrešne načine pokušavaju da je stvore...”

“…ljudi su izgubili hrabrosti a naročito mladi te 
iz tog razloga ne mogu naći adekvatna rešenja 
za određene probleme...”

“…smatram da mladi mogu dosta da utiču na promene, 
ali nisu dovoljno informisani i ne znaju gde tačno da traže 
odgovore, a najbitnije ne znaju šta su zapravo uzroci 
određenih problema a samim tim ni posledice tih problema...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete učešće građana a posebno mladih u 
odlučivanju o rešavanju problema lošeg kvaliteta vazduha i životnoj 
sredini u Boru?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…smatram da mladi često bivaju obeshrabljeni od strane svog 
okruženja, te da ono što žele da urade ili da se bave određenim 
problemom oni ne dobiju adekvatnu podršku od starijih ili svojih 
vršnjaka što ultimativno dovede do toga da individua odustane...”

“…ukoliko želimo da se bavimo nekim problemom moramo da 
odradimo svoj domaći kako bismo znali kako da argumentujemo 
donosiocima odluka kada su određeni problemi u pitanju. Uz to je 
dodao da je u ovim vremenima neophodno da deca a i mladi imaju 
ekologiju kao poseban predmet tokom školovanja, ili pa i da postoji 
smer u srednjoškolskim ustanovama...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete učešće građana a posebno mladih u 
odlučivanju o rešavanju problema lošeg kvaliteta vazduha i životnoj 
sredini u Boru?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Mladi učesnici fokus grupe dali su zanimljive komentare koji 
dovode do zaključka da mladi ne znaju na koje načine trebaju

da se uključuju u donošenja odluka iliti borbu protiv
određenih problema, mladi smatraju da je dovoljno da šire
svest o tom problemu i da to može napraviti dovoljno jak 

uticaj kako bi eventualno rešilo određeni problem.



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Da li mladi treba da budu aktivniji u rešavanju ekoloških 
problema, posebno zagađenog vazduha. Kako obezbediti da mladi 
više učestvuju u odlučivanju o životnoj sredini i posebno poboljšanju 
kvaliteta vazduha?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…mladi definitivno treba da budu aktivniji u 
rešavanju ekoloških problema, a posebno problema 
zagađenja vazduha, ali ne žele. Moje mišljenje je da 
mladi ne trebaju da vrše pritisak direktno na Zijin, 
već da trebaju da se bave lokalnom samoupravom, 
ali i pritiskom na Vladu Republike Srbije kako bi onda 
nadležni organi kaznili adekvatno zagađivače, u 
ovom slučaju Zijin...”

“…smatram da su protesti neophodni i da je 
neophodno deliti te aktivnosti na društvenim 
mrežama kako bi se videlo sve to više i kako bi 
domašaj bio daleko veći...”

“…mladi trebaju da koriste svoju kreativnost kako bi se borili sa 
određenim problemima i kako bi učestvovali u odlučivanju o 
životnoj sredini.
Takođe smatram da mladi trebaju da koriste svoju kreativnost 
kako bi se borili sa određenim problemima i kako bi učestvovali u 
odlučivanju o životnoj sredini...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Kako ocenjujete učešće građana a posebno mladih u 
odlučivanju o rešavanju problema lošeg kvaliteta vazduha i životnoj 
sredini u Boru?” mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Mladi su se složili da mladi mogu da se uključe u borbu sa
problemima u skladu sa njihovim mogućnostima, odnosno

određenim performansima.



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Šta mogu i treba da učine škole na edukaciji mladih?” 
mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

“…mišljenja sam da od osnovne škole 
trebaju da se deca edukuju o ekologiji...”

“…škole već okrnjuju ovu temu ali ne daju 
dovoljno informacije o tome i ne uče mlade to 
na adekvatne načine. Mišljenja sam da bi u 
školama trebalo pokrenuti određene sekcije, 
radionice i vanredne edukacije koje će mlade i 
decu adekvatno edukovati...”

“…trebaju određene ture da se organizuju 
koje mogu pokazati posledice zagađenja 
mladima i time može da se utiče na to 
kako će da se mladi ophode prema 
životnoj sredini...”

“…ja sam za to da je neophodno da se 
uvede ekologija kao obavezni predmet u 
osnovnim i srednjim školama i uz to da se 
osmisli dobar i privlačan program rada koji 
će biti pristupačan omladini koja će i učiti...”

“…misli da trebaju škole uvesti prakse iliti 
eksperimente koji će pokazivati mladima 
posledice svih zagađivanja, te da time 
nauče šta je uzrok problema, šta je 
problem i kakve su posledice problema...”

“…škola treba da bez problema omogući omladini da se bave 
volonterskim radom i da to trebaju čak i da nagrađuju što 
može pospešiti i edukaciju mladih o životnoj sredini...”



FOKUS GRUPA MLADIH
Na pitanje “Šta mogu i treba da učine škole na edukaciji mladih?” 
mladi su dali odgovore: 

Jovananjić

Zaključak jeste da škole trebaju uvesti program 
ekologije u svom planu edukacije i da uz to taj program 

ne bude suvoparno teorijskog tipa već da bude
praktičnog tipa i da omogući mladima pristupačnu
edukaciju koja će im držati pažnju kako bi mogli da 

nauče ključna znanja vezane za zaštitu životne sredine.



ŠTA ZAKLJUČUJEMO? 

Jovananjić



jocasmf@gmail.com


